

مدرسة الدراسات العليا التجارية EHEC

مخبر الإدارة، الأداء والإبتكار (MPI)

ينظمان بالشراكة مع:



مخبر المقاولاتية وحوكمة المؤسسات (جامعة حسيبة بن بوعلي - الشلف)

وبالتعاون مع:

دار المقاولاتية (EHEC)

الملتقى الوطني (حضورى / عن بعد) الموسوم بـ:

اشكالية الدعم والمرافقة المالية للمؤسسات الناشئة في ظل ترقية المقاولاتية في الجزائر

يوم الاثنين 05 / 12 / 2022

الرئيسة الشرفية: د/ قاسمي امال مديرة مدرسة الدراسات العليا التجارية

المشرفة العامة: أ.د/ جمعة حسيبة رئيسة مخبر الإدارة، الأداء والابتكار (مدرسة الدراسات العليا التجارية)

المشرف العام: أ.د/ قويدر الواحد عبد الله جامعة حسيبة بن بوعلي

رئيسة الملتقى: د/ بلعيد ذهبية مدرسة الدراسات العليا التجارية

نائب رئيسة الملتقى: د. عابد نصيرة جامعة حسيبة بن بوعلي

المنسقة العامة للملتقى: د/ مزاور امال مدرسة الدراسات العليا التجارية

رئيسة اللجنة العلمية: أ.د/ لعوج وردية مدرسة الدراسات العليا التجارية

رئيس اللجنة العلمية: د/ ولد عابد عمر مدير مخبر المقاولاتية وحوكمة المؤسسات (جامعة حسيبة بن بوعلي)

نائب رئيسة اللجنة العلمية: د/ متناوي محمد جامعة حسيبة بن بوعلي

رئيس اللجنة التنظيمية: أ.د/ ميلودي محمد كريم مدرسة الدراسات العليا التجارية

نائب رئيس اللجنة التنظيمية: د/ بلقاسم محمد امقران

يلاحظ في السنوات الأخيرة الاهتمام المتزايد بموضوع المؤسسات الناشئة في إطار المساعي الدولية الرامية لدعم وترقية روح المقاولاتية في أوساط الكفاءات المبدعة وأصحاب المشاريع الواعدة، بحيث راهنت العديد من الحكومات على أنه بإمكان هذا النوع من المؤسسات أن يكون بديل تنموي جديد ومحرك حقيقي للنشاط الاقتصادي من خلال خلق الثروة والقيمة المضافة ورفع مستوى التطور التكنولوجي، وفي نفس الوقت أداة للتنمية الاجتماعية من خلال خلق فرص عمل جديدة، وتحسين الظروف المعيشية، وهذا نظرا لما تتميز به من خصائص دون غيرها من الشركات لعل من أهمها الإبداع والابتكار وقدرتها على التأقلم مع المتغيرات الاقتصادية الجديدة. وقد نجحت الكثير من المؤسسات الناشئة في دعم اقتصاديات دول عديدة كالولايات المتحدة الأمريكية ودول شرق آسيا.

ولعل دعم وتمويل هذه المؤسسات من بين أهم الإشكاليات والمعوقات التي تحول دون تحقيق هذه المشاريع على أرض الواقع خاصة في الاقتصاديات النامية، الأمر الذي له علاقة مباشرة بالأفكار المتجددة والإبداعات الفريدة التي ترمي المؤسسات الناشئة لتجسيدها، وما يقابلها من عزوف واسع للمؤسسات الاقراضية عن تقديم الدعم اللازم لها خاصة في شقه المالي بحجة درجة المخاطر المرتفعة وانعدام الضمانات الكافية، الأمر الذي يتطلب ضرورة دعم كل طرق التمويل الممكنة واستحداث آليات وأساليب مرافقة جديدة من شأنها مساعدة هذه المؤسسات على تنويع مصادرها التمويلية وتمكينها من مواصلة نشاطها، وتفادي تعثرها خاصة في المراحل الأولى من بداية نشاطها.

وفي إطار مخطط الإنعاش الاقتصادي 2020-2024 القائم على محركات جديدة للنمو الاقتصادي، والتي من مقوماتها الأساسية تنمية الموارد الطبيعية وفق منطق المقاولاتية والتنمية المستدامة، ركزت السلطات المعنية جهودها لتطوير المؤسسات الناشئة في إطار رؤية اقتصادية حديثة، تهدف الى إشراك الطاقات الشبانية ذوي المشاريع الإبداعية في مسارها التنموي، من خلال تطوير نظام بيئي ملائم يضمن لها الدعم والمرافقة المالية. لهذا أصبح لزاما إيجاد آليات دعم ومرافقة أكثر ملائمة مع خصوصيات ومميزات هذا النوع من المؤسسات، على غرار انشاء حاضنات ومسرعات الاعمال، استحداث أساليب تمويلية جديدة ك رأس مال المخاطر، ملائكة الأعمال...، خاصة وان مثل هذه الآليات قد اثبتت نجاعتها في العديد من الدول المتقدمة.

ومن هنا تأتي فكرة الملتقى، حيث تسعى مدرسة الدراسات العليا التجارية من خلال مخبر البحث MPI لإثراء ساحة النقاش حول مجموعة من الإشكالات تتمحور حول:

فيما تتمثل الآليات التمويلية المقترحة لدعم ومرافقة المؤسسات الناشئة؟ وماهي الأطر والميكانيزمات التي وضعتها الدولة خدمة لحاملي المشاريع الابتكارية؟

أهداف الملتقى

يسعى الملتقى لجمع الخبراء، الباحثين والمختصين للنقاش وتبادل الخبرات والتجارب لتحقيق الأهداف التالية:

- محاولة فهم النظام البيئي للمؤسسات الناشئة في الجزائر.
- إبراز الملامح العامة لبيئة تمويل المؤسسات الناشئة في الجزائر.
- التعرف على أهم المشاكل والعراقيل التي تواجه المؤسسات الناشئة في الحصول على الدعم المناسب

- ابراز دور أجهزة وهياكل الدعم والمرافقة المخصصة لإنشاء ودعم المؤسسات الناشئة.
- استعراض البدائل التمويلية المطروحة مؤخرا لتمويل هذا النوع من المؤسسات.
- البحث في سبل تطوير آليات وأساليب جديدة لدعم ومرافقة المؤسسات الناشئة قصد تنوع مصادرها التمويلية وضمان استمراريتها.
- عرض تجارب دولية رائدة في ميدان الابتكارات التمويلية والمؤسسات الناشئة.

محاو الملتقى

- المحور الأول: التأصيل النظري للابتكار واهم المرتكزات التي تقوم عليها فلسفة المؤسسات الناشئة
- المحور الثاني: النظام البيئي للمؤسسات الناشئة والابتكار في الجزائر
- المحور الثالث: هيئات الدعم المالي وآليات تمويلها للمؤسسات الناشئة
- المحور الرابع: الدور المحوري للأجهزة المتخصصة في مرافقة ودعم المشاريع الناشئة: حاضنات الأعمال، دار المقاولاتية، الوكالة الوطنية لترقية وتطوير الحضائر التكنولوجية....
- المحور الخامس: مساهمة الأسواق المالية في انشاء نسيج المؤسسات الناشئة
- المحور السادس: آفاق تطوير الدعم والمرافقة المالية للمؤسسات الناشئة في الجزائر على ضوء تجارب دولية رائدة.
- ملاحظة: يمكن توسيع المساهمات البحثية الى مداخلات لها علاقة بموضوع الملتقى

شروط المشاركة في الملتقى

- يجب ان تتوفر في الأبحاث المقدمة الشروط التالية:
- تقبل المشاركات الثنائية او الفردية فقط، مع تحديد المشارك المتدخل في الملتقى في حالة المشاركة الثنائية.
- ان لا تكون البحوث قد سبق نشرها في مجلة علمية او تم المشاركة بها في فعاليات ملتقيات او ندوات سابقة.
- تحرر الأوراق البحثية في ورق حجم (A4) وبخط **Traditional Arabic** بحجم 14 للمدخلات باللغة العربية، وبخط **Times New Roman** بحجم 12 للمدخلات باللغتين الفرنسية والانجليزية، وبمسافة (1,5سم) بين الاسطر، مع حدود للصفحات ب (1,5 سم) على كامل الاتجاهات.
- لا تزيد عدد الصفحات عن 20 صفحة ولا تقل عن 15 صفحة بما فيها صفحة المعلومات المتعلقة بالباحث و صفحة المراجع والملاحق، مع ملخص لا يزيد عن صفحة واحد بلغة البحث والآخر بلغة مغايرة.
- ضرورة التقيد بالمنهج العلمي المتعارف عليه في البحوث العلمية.
- ترفق الأوراق البحثية باستمارة مشاركة في شكل وورد اين يحدد فيها محور المشاركة وصيغة المشاركة.

مواعيد هامة

- آخر اجل لاستلام الملخصات: 2022/11/20، على ان يكون الملخص في حدود صفحتين وباللغتين العربية والانجليزية او بالفرنسية والانجليزية، كما يجب ان يتضمن النقاط التالية: عرض مشكلة الدراسة، أهدافها، محاورها، واهم النتائج والتوصيات. كما ترفق الملخصات باستمارة المشاركة لكل مشارك وتكون في ورقة منفصلة.
- آخر اجل لإبلاغ المشاركين بالقرار النهائي للجنة العلمية: 2022/11/25.
- آخر اجل لأرسال دعوات المشاركة: 2022/11/30.
- آخر أجل لاستلام النص الكامل للورقة البحثية: 2022/12/25.
- تاريخ ومكان انعقاد الملتقى: 2022/12/05 بمدينة الدراسات العليا التجارية، القطب الجامعي بالقلبية.

معلومات التواصل

ترسل جميع الأوراق العلمية المحررة بالعربية، الفرنسية أو الإنجليزية بما فيها الملخصات على البريد الالكتروني التالي:

Startups.appuis.hecforum2022@gmail.com

للمزيد من المعلومات يرجى التواصل مع القائمين على الملتقى عبر نفس البريد الالكتروني.

استمارة المشاركة

- الاسم واللقب:
- الدرجة العلمية:
- جامعة الانتماء:
- رقم الهاتف:
- البريد الالكتروني:
- محو المداخلة:
- عنوان المداخلة:
- صيغة المشاركة:

**The School of Graduate Commercial Studies
The MPI management, performance and innovation laboratory**

**Organize In partnership with
The entrepreneurship and corporate governance laboratory
(HASSIBA BEN BOUALI –CHLEF UNIVERSITY)**



**And cooperation with
Contracting House (EHEC)**

A national seminar (Presence/Online) entitled :

The problem of financial support and accompaniment for start-ups in light

of the promotion of entrepreneurship in Algeria

Monday 05/12/2022

Honorary president: Dr/ KASMI Amel Director of the School of Graduate Commercial Studies
Général supervisor: Pr/ DJMAA Hassiba, Director of the Laboratory, (School of Graduate Commercial Studies)

Général supervisor: Pr/ KOUIDER EL OUAHAD Abdallah (Hassiba Ben Bouali University)

Forum Chair: Dr / BELAID Dehbia, (School of Graduate Commercial Studies)

Deputy Forum Chair: Dr/ABED Nacira (Hassiba Ben Bouali University)

General Coordinator of the Forum : Dr/ MEZAOUR Amel, (School of Graduate Commercial Studies)

Head of the Teaching Committee: Pr/ LAOUDJ Ouardia, (School of Graduate Commercial Studies)

Head of the Teaching Committee: Dr/ OULDABED Omar (Hassiba Ben Bouali University)

Vice President of the Scientific Committee: Dr/ METNAOUI A'hamed (Hassiba Ben Bouali University)

Head of the Organizing Committee: Pr/ MILOUDI Med Karim, (School of Graduate Commercial Studies)

Vice Chairman of the Organizing Committee: Dr/ BELKACEM Mohand Amokrane (School of Graduate Commercial Studies)

Preamble of the Meeting:

In recent years , there has been an increased interest in the issue of Start Up within the framework of international endeavors to support and promote the spirit of entrepreneurship among creative talents and promising entrepreneurs. Wealth, added value, and raising the level of technological development, and at the same time a tool for social development by creating new job opportunities and improving living conditions. Many Start-up have succeeded in supporting the economies of many countries, such as: USA and East Asian countries.

Perhaps the support and financing of these institutions is among the most important problems and obstacles that prevent the realization of these projects on the ground, especially in developing economies, which is directly related to the renewable ideas and unique innovations that Start up aim to embody, and the corresponding wide reluctance of lending institutions to provide the necessary support. It has, especially in its financial aspect, under the pretext of the high degree of risks and the lack of sufficient guarantees, which requires the need to support all possible financing methods and to develop new accompanying mechanisms and methods that would help these institutions diversify their financing sources and enable them to carry out their activities, and to avoid stumbling, especially in the early stages of their activity.

Within the framework of the economic recovery plan 2020-2024, which is based on new engines of economic growth, whose basic components are the development of natural resources in accordance with the logic of entrepreneurship and sustainable development, the concerned authorities focused their efforts to develop emerging enterprises within the framework of a modern economic vision, which aims to involve young energies with creative projects in its development path, through the development of an appropriate ecosystem that guarantees its financial support and accompaniment. That is why it has become necessary to find more appropriate support and accompaniment mechanisms with the peculiarities and characteristics of this type of institution, such as the establishment of business incubators and accelerators, the development of new financing methods such as venture capital, business angels ..., especially since such mechanisms have proven their effectiveness in many countries. advanced.

Hence the idea of the forum, where the Graduate School of Business, through the MPI Research Laboratory, seeks to enrich the discussion arena on a set of problems centered around:

What are the proposed financing mechanisms to support and accompany start-ups? What are the frameworks and mechanisms set by the state to serve the holders of innovative projects?

Forum goals:

The forum seeks to gather experts, researchers and specialists for discussion and exchange of expertise and experiences to achieve the following objectives:

- Attempting to understand the ecosystem of Start up in Algeria.
- Highlighting the general features of the financing environment for startups in Algeria.
- Identifying the most important problems and obstacles facing Start up in obtaining appropriate support
- Highlighting the role of the support and accompaniment devices and structures dedicated to the establishment and support of Start-up.
- Reviewing the financing alternatives recently proposed to finance this type of institution.
- Searching for ways to develop new mechanisms and methods to support and accompany Start up in order to diversify their funding sources and ensure their continuity.
- Presenting leading international experiences in the field of financing innovations and Start-up.

Forum axes :

The first axis : The theoretical rooting of innovation and the most important pillars upon which the philosophy of Startup is based.

The second axis: The ecosystem for Startup and innovation in Algeria.

The third axis: Financial support bodies and their financing mechanisms for Startup.

The fourth axis: The pivotal role of the specialized agencies in accompanying and supporting emerging projects: business incubators, the Contracting House, the National Agency for the Advancement and Development of Technological Parks....).

The fifth axis: The contribution of financial markets to the establishment of the fabric

of Start-up.

The Sixth Axis: Prospects for developing financial support and accompaniment for startups in Algeria in the light of leading international experiences.

Note : The research contributions can be expanded to interventions related to the topic of the forum

Terms of participation in the forum :

The submitted research must meet the following conditions:

- Only bilateral or individual participations are accepted, with the participant interfering in the forum being identified in the case of bilateral participation.
- The research should not have been previously published in a scientific journal or participated in the activities of previous forums or symposia.
- Research papers are written in A4 size paper, in Traditional Arabic font size 14 for Arabic entries, and Times New Roman font size 12 for entries in French and English, with a space of (1.15 cm) between lines, with page borders of (1,5 cm) on full directions.
- The number of pages does not exceed 20 pages and not less than 15 pages, including the information page related to the researcher and the page of references and appendices, with a summary of no more than one page in the language of the research and the other in a different language.
- The necessity of adhering to the accepted scientific method in scientific research.
- Research papers are attached to a participation form in Word format, where the participation axis and Participation format (Presence/online) is specified

Important dates:

- The deadline for receiving the abstracts: 20/11/2022, provided that the abstract is within two pages, drawn up in two languages: Arabic and English or French and English and must include the following points: a summary of the study, the problem of the study, its importance, its objectives, its axes, and the most important findings and recommendations. Abstracts are also attached to the participation form for each participant on a separate paper.
- The deadline for informing the participants of the final decision of the Scientific Committee: 25/11/2022.
- The deadline for invitations to participate: 30/11/2022

- Date and venue of the forum: 05/12/2022 at the Graduate School of Business, University Pole in KOLEA.
- Last date for receiving the full text of the research paper: 20/12/2022.

Contact information:

All scientific papers written in Arabic, French or English shall be sent to the following e-mail:

Startups.appuis.hecforum2022@gmail.com

For more information, please contact the forum organizers via the same e-mail.

Participation form:

Name and Surname :.....

Degree :.....

Affiliation University :.....

Telephone Number :.....

E-Mail :.....

Title of contribution :.....

Contribution axis :.....

Participation format:.....